

# Pantun PERJUANGAN

Nukilan: **Suhaila Sharil**

Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan

**Perjuangan adalah satu usaha,  
Pengorbanan memerlukan pelbagai matlamat,  
Daya fikir mestilah dirangka,  
Adanya pengetahuan kerjasama masyarakat.**

**Mampu merancang mengurus sasaran,  
Memantau kemajuan pelan tindakan,  
Perancangan strategik mewujudkan penyelesaian,  
Mobilisasi ahli jadi contoh tauladan.**

**Serlahkan budaya amal jamaie,  
Wujudkan komunikasi dalam kalangan ahli,  
Hayati prinsip syura tarbawi,  
Berpandangan kritikal dalam organisasi.**

**Pemimpin perlu menjiwai rakyat,  
Agar tanggung jawab dapat dilaksana,  
Amalkan SOP langkah selamat,  
Elakkan 3S sayangi Malaysia.**



## Konsep Al-Hurriyyah Dalam Mencari Harta

Oleh: **Dr. Mohamad Hasif Bin Jaafar** (Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan) & **Nurul Atikah Binti Poniran** (Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan)

*Al-hurriyyah* merupakan perkataan Bahasa Arab yang bermaksud 'bebas'. Islam mengiktiraf kebebasan individu dengan mengambil kira beberapa perkara iaitu tidak mengganggu kepentingan orang lain ataupun kepentingan awam, tidak mengganggu kepentingan organisasi dan hendaklah kebebasan tersebut mengikut syariat Islam. Jika kebebasan tersebut bercanggah dengan nilai dan prinsip agama Islam, maka ianya akan terbatal secara automatik.

Firman Allah SWT daripada surah Yunus ayat 99 yang bermaksud:

*"Dan jikalau Tuhanmu menghendaki, tentulah beriman semua orang yang di muka bumi seluruhnya. Maka apakah kamu (hendak) memaksa manusia supaya mereka menjadi orang-orang yang beriman semuanya?"*

Berdasarkan petikan ayat di atas, jelas menunjukkan bahawa Allah Taala telah memberikan kebebasan kepada

hamba-Nya sebagai penghargaan Islam terhadap hak yang dimiliki oleh seseorang manusia.

### **Harta Menurut Pandangan Al-Quran**

Harta dalam bahasa arab ialah '*al-mal*' iaitu sesuatu yang dimiliki oleh seseorang individu atau kumpulan manusia seperti barangan berharga, barang perniagaan, aset, wang ataupun haiwan. Perkataan yang berkaitan '*al-mal*' banyak disebut di dalam Al-Quran antaranya di dalam surah Al-Baqarah ayat 284 yang bermaksud "*Segala yang ada di langit dan yang ada di bumi adalah kepunyaan Allah*" dan Surah Al-Taghabun ayat 15 yang bermaksud: "*Sesungguhnya harta benda kamu dan anak-anak kamu itu hanyalah menjadi ujian, dan di sisi Allah jualah pahala yang besar.*"

Berdasarkan dua maksud ayat di atas, dapatlah dirumuskan bahawa harta adalah hak mutlak Allah Taala. Manusia hanyalah sebagai pemegang amanah untuk menggunakannya ke jalan yang diredai Allah. Sebagai seorang Muslim kita mestilah menggunakan harta dengan sebaik mungkin dan mesti mengikut peraturan yang telah ditetapkan oleh syarak supaya harta yang diperoleh diberkati



oleh Allah Taala.

Daripada kaca mata Islam, telah digariskan panduan-panduan penggunaan harta dan mengembangkan harta supaya manusia dapat membangun dan membina kehidupan dengan bahagia dan harmoni sekaligus memberikan manfaat kepada orang lain. Allah Taala telah memerintahkan kepada hamba-Nya untuk mendapatkan rezeki daripada sumber yang halal dengan menjauhi perkara-perkara yang diharamkan kerana ia boleh membawa pada kerosakan dan menjejaskan ketaatan kepada Allah Yang Maha Esa. Firman Allah SWT di dalam Surah Al-Baqarah ayat 168 yang bermaksud

*“Hai manusia! Makanlah sebahagian dari makanan yang ada di bumi ini, yang halal dan baik. Dan janganlah kamu turuti jejak langkah syaitan, sesungguhnya syaitan itu adalah musuh kamu yang nyata.”*

Setiap individu disarankan untuk memiliki harta tetapi ianya harus sesuai dengan ketentuan syariat, seperti harta tersebut dapat memberi manfaat kepada orang lain. Pada saat ini, kepentingan pencarian harta yang halal dalam kalangan muslim sudah mulai pudar dari apa yang telah diajarkan di sekolah mahupun di rumah di mana manusia sekarang lebih mementingkan kepentingan peribadinya berbanding kemaslahatan sejagat.

#### **Situasi Al-Hurriyyah Dalam Mencari Harta**

Terdapat seorang individu yang bekerja di sebuah kilang yang mengeluarkan botol kaca secara umumnya. 60% pelanggan yang membeli botol kaca tersebut adalah daripada syarikat pengeluaran arak dan baki 40% yang membeli adalah dari syarikat pengeluar makanan. Namun, individu tersebut berasa musykil dengan pendapatan yang perolehi dan hukum dia bekerja di kilang tersebut.

**Hadith yang diriwayatkan oleh Anas bin Malik RA berkaitan arak daripada hadis Rasulullah SAW tentang 10 golongan yang dilaknat Allah Taala menunjukkan betapa jelasnya mengapa kita mesti menjauhkan diri dengan amalan meminum arak serta industri pembuatannya.**



Imam al-Suyuti ada menjelaskan huraian daripada Syeikh Abu Hamid al-Isfiryani tentang perkara yang tidak diketahui atau ditentukan sumber asalnya, iaitu jika melakukan transaksi dengan seseorang individu yang tidak diketahui aset atau hartanya, adakah bersumber yang baik atau pun yang sebaliknya, maka transaksi yang dilakukan adalah

tidak haram kerana tidak dapat dipastikan kesahihan sumbernya. Tetapi, sebaiknya ditinggalkan atau dijauhkan kerana ia boleh terjatuh kepada hukum haram.

Oleh hal yang demikian, berdasarkan situasi yang telah dikemukakan di atas, botol kaca yang telah dihasilkan oleh individu tersebut tidak dapat ditentukan sama ada ia digunakan untuk minuman arak atau untuk produk makanan. Selain itu, gaji atau pendapatan yang dia telah terima juga tidak dapat ditentukan sama ada dari sumber penjualan yang mana satu. Jadi, hukum dia bekerja di kilang pembuatan kaca tersebut ialah harus.

Menurut mantan mufti kerajaan Jordan, Syeikh Nuh Ali Salman, kebanyakan sumber harta manusia adalah bercampur antara sumber yang halal dan sumber yang haram. Tambahan lagi, Majelis Ulama' Indonesia (MUI) mengemukakan hukum yang sama berkaitan dengan isu ini, di mana pada asasnya seseorang individu itu dibolehkan untuk bekerja di penghasilan botol yang umum iaitu bukan yang dikhususkan untuk penghasilan botol arak.



#### **Penutup**

Jika seseorang pernah berkata, “Kenapa susah-susah cari harta halal sedangkan kita boleh dapat lebih banyak duit dengan cara yang haram?“, ketahuilah pemikiran tersebut telah tercemar. Mereka beranggapan mencari harta halal itu adalah sukar dan mereka lebih suka mendapat kekayaan dengan cara pantas.

Mereka tidak peduli untuk melanggar hukum syarak walaupun mereka mengaku yang dirinya adalah seorang muslim. Demi memuaskan nafsu ketamakan mereka dalam mengejar kekayaan dunia yang mewah, mereka terlupa akan alam akhirat yang abadi. Pada pendapat mereka, tidak mengapa mereka berbuat demikian pada masa kini kerana mereka sentiasa berfikir bahawa mereka masih mempunyai kesempatan untuk bertaubat sebelum mati. Akan tetapi, rahsia kematian adalah rahsia Allah SWT. Maka, kita harus mempersiapkan diri dari awal lagi agar hidup sentiasa diberkati oleh-Nya.

Umumnya, terdapat banyak cara dalam usaha mencari harta yang halal mahupun haram. Persoalannya, adakah kita akan memilih jalan pencarian harta secara haram demi mengejar kekayaan di dunia? Ataupun kita mengikut suruhan Allah SWT dengan mencari harta yang halal walaupun menitiskan peluh keringat seharian? Kesemua persoalan tersebut hanya mampu dijawab oleh diri kita sendiri.